
Česká astronomická společnost 

 
Sekretariát ČAS, Astronomický ústav AV ČR, Fričova 298, 251 65  Ondřejov 

http://www.astro.cz, cas@astro.cz  

 - 1 - 

 

Zápis řádného jednání Výkonného výboru ČAS, které se konalo 26. června 2023 

v Astronomickém ústavu AV ČR v Praze na Spořilově. 

 

 
Přítomni za VV: Radek Dřevěný, Soňa Ehlerová, Petr Heinzel, Iveta Lamberská (na část), Miloš Podařil, Petr 

Sobotka, Lenka Soumarová. Online: Kateřina Hoňková. Omluveni: Lumír Honzík, Vladislav Slezák, Pavel 

Suchan. Revizoři: Jan Kožuško. Omluveni: Martin Černický, Eva Marková. 

 

 

1. Astropis 

Heinzel informoval VV, že 19. května 2023 se konalo v Astronomickém ústav AV ČR v Ondřejově další setkání 

ČAS s Astropisem. Účastníky byli: M. Prouza za Astropis, P. Heinzel, L. Soumarová, S. Ehlerová za ČAS, J. 

Rozehnal za Planetum a M. Bursa za AsÚ AV ČR. Stručný zápis ze schůzky: P. Heinzel shrnul celkovou situaci 

a citoval závěry jednání VV ČAS v Brně, kde se v zápise uvádí, že VV ČAS vidí další spolupráci s Astropisem 

jako nereálnou. Nastala dlouhá a složitá diskuze. Nakonec došlo ke kompromisu s tím, že se Astropis zaváže k 

určitým krokům, které povedou k nápravě stávající špatné situace. V podstatě se jedná o dvě etapy: závazek 

vydání několika čísel v letošním roce včetně Speciálu 100+5 let ČAS a dále zcela pravidelné vydávání Astropisu 

v dalších letech, počínaje rokem 2024, a to 4 čísla ročně vždy v daném čtvrtletí, s označením čísel jako 2024/1, 

atd. Tyto závazky potvrdil M. Prouza písemně, viz jednotlivé body níže. M. Prouza nakonec připustil, na náš 

nátlak, že by se redakční činnost měla profesionalizovat a uvažuje o nějaké placené funkci, zejména grafika. 

Závazky pro letošní rok budeme průběžně vyhodnocovat, další setkaní bude 8. září na pozvání M. Prouzy na FzÚ 

AV ČR. Pokud nedojde ke splnění letošních závazků, ČAS spolupráci nejspíše definitivně ukončí. Pokud splněny 

budou, uvidíme, jak se bude Astropis vyvíjet v roce 2024 a zda opravdu bude pravidelně vycházet. Bylo také 

konstatováno, že Astropis rád přijme články psané v cizím jazyce (máme u nás řadu zahraničních pracovníků), 

takové články budou přeloženy do češtiny. Závazky ze strany Astropisu (M. Prouza): 1. Dvě čísla vyjdou do 

konce června (do 30. 6.), a to Speciál "100 let ČAS" a 1/2023. 2. Zbylá tři čísla roku 2023 vyjdou (budou 

vytištěna) do konce roku 2023, nejspíše v harmonogramu září, listopad, prosinec. 3. V roce 2024 vydávání 

přejde na co nejpravidelnější model, čísla budou vycházet na konci daného čtvrtletí, datum vydání dalšího čísla 

bude uváděno v čísle předchozím. 4. Během následujících měsíců budeme hledat profesionální pomoc se sazbou 

a finalizací čísel. Zde jsou velmi vítány i jakékoli tipy od vás. 5.  Kromě sazby je třeba řešit i situaci s webem a 

hostingem, popř. též s administrativou předplatitelů. Michalovi Bursovi se ozve samostatně nejspíš David 

Ondřich s prověřením konkrétních potřeb. 6. Nejspíše v tradičním termínu na konci listopadu v sobotu by 

Astropis rád uspořádal tradiční přednáškový "Den s Astropisem". Proběhnul by tentokrát nejspíš na FzÚ, v 

novém přednáškovém sále SOLID21. Sobotka poznamenal, že do nejbližších čísel Astropisu poslal redakci KR 

5/2022 15. března a KR 1/2023 22. června. Dřevěný s ohledem na účetnictví potřebuje poslat fakturu za Astropis 

4/2022, tedy č. 134 a nadále posílat faktury průběžně během roku. 

 

2. Hospodaření 

Heinzel zřídil transparentní účet na dary ČAS, jeho číslo je 2200452457/2010, Zde mohou členové ČAS i 

kdokoli jiný přispívat na činnost ČAS. O použití vybraných prostředků bude rozhodovat VV. Pokud si dárce 

přeje využití na konkrétní účel, napíše ho do poznámky ve „zprávě pro příjemce“. Zveřejnění informace o 

zřízení účtu zajistí Sobotka. Sobotka informoval, že RVS změnila způsob žádání refundace čl. příspěvků 

v mezinárodních organizacích. Z hlediska ČAS je postup komplikovanější. Sobotka odeslal žádosti za IAU, 

SCOSTEP i EAS 21. června datovou schránkou. Dřevěný informoval, že ještě není připravena konečná verze 

smlouvy s účetní. Účetní a Dřevěný proberou zjednodušení účetnictví tak, aby nedošlo k razantnímu zvýšení 

nákladů za účetnictví. Je nezbytné hradit část nákladů na účetní z projektů majících samostatný dotační titul. 

Dřevěný připraví podklady na další VV. 

 

3. Dotace složkám 

Sobotka poznamenal, že rozhodnutí RVS o dotaci na rok 2023 máme od 14. 4., peníze od RVS přišly na účet 10. 

5. a složky dostávají dotace na své účtu v druhé polovině června, tedy až v polovině roku. Dřevěný informoval, 

že s tím složky počítají a mají k tomu účelu rezervu finančních prostředků z předchozího roku. V případě nouze 

je možné, aby od ČAS čerpaly zálohu. VV zvažuje změnu způsobu podávání žádosti složek o dotaci. Dřevěný 

vypracuje vzorec s váhovanými parametry. Výše dotace by se zveřejňovala na malém setkání složek v lednu. VV 

odsouvá složkám termín odevzdání žádosti o dotaci z 15. září na 15. listopadu. Lamberská zaktualizuje kalendář 

povinností složek ČAS na astro.cz. 
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4. Revize a inventarizace majetku 

Revizní komise provedla revizi účetnictví za rok 2022. Dřevěný a účetní dořeší nedostatky ve zprávě revizní 

komise. Revizní komise konstatovala zdlouhavý a neúplný proces inventarizace majetku. Sobotka rychle 

dokončí letošní inventarizaci (v inventarizační komisi jsou s ním Ehlerová, Štrobl) a stanoví nový postup pro 

urychlení inventarizace od roku 2023. Podařil navrhuje prověřit u účetní, jak eviduje majetek. Kožuško navrhuje 

zveřejnit seznam likvidovaného majetku v zápisu VV, čímž bude splněno usnesení sjezdu na zveřejňování tohoto 

seznamu v KR. 

 

5. Ceny ČAS 

VV odsouhlasil laureáty Nušlovy ceny, Kopalovy přednášky i ceny Littera Astronomica. Littera Astronomica 

bude tradičně předána na Podzimním knižním veletrhu v Havlíčkově Brodě 6. října, Kopalova přednáška bude 

pronesena na Dni s Astropisem v listopadu a Nušlova cena bude předána počátkem prosince na Hvězdárně a 

planetáriu v Brně. 

 

7. Rozdělení práce ve VV 

Dřevěný a Suchan (mailem před jednáním) navrhují efektivnější přerozdělení práce ve VV. Dřevěný by rád 

předal některé povinnosti hospodáře – Honzík pověřený komunikací se složkami by zároveň připravoval 

smlouvy se složkami na dotaci. Jiná osoba by si vzala na starost faktury kolektivních členů. Sobotka navrhl, že si 

vezme na starost každoroční inventarizaci majetku. Další diskuze vzhledem k nižší účasti členů VV bude 

pokračovat na příštím jednání VV. 

 

8. Kolektivní členové 

Heinzel informoval, že některé osoby kolektivních členů nevěděli o setkání složek v Brně. Sobotka informoval, 

že každý kolektivní člen má v mailové konferenci „vedcas“ minimálně jednoho zástupce. Ten by měl dále 

informovat všechny relevantní osoby ve své organizaci. Ehlerová souhlasí, že bude za Astronomický ústav AV 

ČR přidána do konference a bude zásadní informace předávat do mailové konference AsÚ. Sobotka požádá 

Štrobla o přístupová práva ke správě konference vedcas a provede kontrolu seznamu odběratelů. Někteří 

kolektivní členové samy nabízejí, že zvýší kolektivní čl, příspěvek. Členové VV nemají přístup k uzavřeným 

smlouvám o kolektivním členství. VV po opakovaných výzvách pověřil Honzíka urychleným naskenováním 

smluv.  

 

9. Pozemek pro ČAS 

Byla podepsána darovací smlouva mezi ČAS a S. Kopřivou, Dřevěný upozorňuje na její nejednoznačnost 

(chybějící označení katastru a nejasný popis věcného břemene). Zápis v katastru řeší Dřevěný. Sobotka na 

checkopointu nechá zdigitalizovat kupní smlouvu. Návrh na vklad pošle Heinzel datovou schránkou.  

 

10. Výroční zpráva 2022 

Odborná skupina pro historii astronomie zaslala výroční zprávu počátkem června. Ostravská pobočka a Skupina 

pro bezbariérovou astronomii a kosmonautiku nedodaly texty pro VZ vůbec. Sobotka zašle poslední výzvu a do 

poloviny července vydá případně zprávu bez nich. 

 

11. Velké setkání složek a studentů 

VV ČAS vzal na vědomí informaci o letošním setkaní studentů astronomie na Bezovci (SR), které spolupořádala 

ČAS. VV děkuje Doc. Michalu Švandovi za obětavou pomoc při organizování tohoto setkání. Setkání v roce 

2024 by mělo proběhnout opět v ČR v rámci Velkého setkání složek. Heinzel a Lamberská domluvili konání 

příštího setkání na Hvězdárně a planetáriu v Hradci Králové. VV navrhuje dva termíny: 19-21. 4. a 26-28. 4. 

Lamberská, jako místní, najde vhodné ubytování pro účastníky a cattering. V pátek před setkáním by v Hradci 

Králové na hvězdárně proběhla také konference studentů. 

 

12. Astro.cz 

Ehlerová si všimla několika odborných chyb v překladech článků na astro.cz Některé vznikají tím, že už 

v originále je informace přehnaná, popř. překladatel nemá dostatečnou odbornou erudici, aby sám nedostatek 

rozpoznal. Ehlerová nabízí, že bude články na astro.cz po odborné stránce kontrolovat jako vědecký redaktor. 

Sobotka zřídí přístup. 
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13. Přijetí nových členů 

VV ČAS přijal nové členy: Petr Bečička (Pobočka Brno), Kamil Fryš (Amatérská prohlídka oblohy), Jakub 

Gajdoš (Amatérská prohlídka oblohy), Jan Herzig (Západočeská pobočka), Petr Kurfürst (Kosmologická sekce), 

Antonín Lhotský (Krušnohorská astronomická společnost), Miroslav Švantner (Západočeská pobočka), Josef 

Valkoun (Východočeská pobočka), Norbert Werner (Pobočka Brno). 

 

 

Termín příští schůze VV ČAS je pondělí 18. září 2023 od 9:30 v Astronomickém ústavu AV v Praze na Spořilově. 

 

Zapsal Sobotka, zápis schválil VV elektronickým hlasováním. 


